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معاون وزیر نیرو در امور آب گفت: امســال 
رکورد کم آبی در 50 ســال اخیر زده شد و باید 

درباره کمبود آب، اطلاع رسانی شود.
رحیــم میدانی در گفت وگو بــا خبرگزاری فارس 
درباره وضعیت بارش ها و کشــاورزی اظهار کرد: باید 
درمورد کم آبی اطلاع رسانی شود چراکه امسال رکورد 
کم آبی در 50 سال اخیر زده شد و در برخی حوضه های 

آبریز سال سختی به نسبت 50 سال گذشته داریم.
وی در پاسخ به این سوال که رئیس  سازمان محیط 
زیســت اعلام کرده از ســال آینده طرح کشت بهاره 
محدود و توســعه فضای سبز متوقف می شود، گفت: 
بارندگی ها نســبت به سال گذشته 55 درصد کاهش 
دارد، یعنی منابع آبی که دراختیار داریم محدود است، 
بنابراین معقول نیست که کشــاورزان هزینه کرده و 

کشت کنند و ندانند که آب نیست.
معاون وزیر نیرو در امور آب افزود: به هرحال وزارت 
جهاد کشاورزی متولی این موضوع است و می تواند هر 
اقدامی برای محصولات کشــاورزی انجام دهد، مهم 
این اســت که از خسارت جلوگیری کنیم، درحالی که 

می دانیم برای کشاورزی به شکل سابق آب نداریم.
میدانی درپاسخ به این سوال که آیا برای محصولات 

آب بر تصمیماتی اتخاذ شــده است، اظهار داشت: قرار 
است وزارت جهاد کشــاورزی، به زودی سیاست های 
کلی درمورد محصولات آب بر را به استان ها ابلاغ کند 
تا تصمیمات تفصیلی اتخاذ شود که به عنوان مثال در 

کدام دشت چغندر یا برنج نباید کشت شود.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا خاطرنشان کرد: 

این به نوعی سازگاری با طبیعت کشور خواهد بود.

یک خبرگزاری حامی دولت با اشــاره به 
اینکه از ابتدای ســال جاری بارها و بارها بر 
طبل اجرای طرح 10 هزار میلیاردی نوسازی 
و بهسازی واحدهای صنعتی کوبیده شد، از 
قول معاون وزیر صنعت نوشــت: از این رقم 
تنها 480 میلیارد تومان )کمتر از یک بیستم( 

محقق شده است.
به گزارش خبرگزاری ایســنا، امســال دومین 
سالی بود که شبکه بانکی برای حمایت از بنگاه های 
کوچک و متوسط و تامین مالی ویژه برای تولید ورود 
کرد و در کنار تسهیلات عمومی که به بخش های 
مختلف اقتصادی در طول سال پرداخت می کند این 
بخش ها مورد توجه قرار گرفت و از سهم مشخصی 

برخوردار شدند.
در ابتدای ســال جــاری قرار بر ایــن بود که 
ســه طرح حمایتی تحت عناوین »رونق تولید«، 
»بهســازی و نوسازی صنایع« و حمایت از تولید و 
اشــتغال با اعتباری معادل 50 هزار میلیارد تومان 
مدنظر قرار گیرد. این طرح ها به ترتیب مربوط به 

رونق تولید 10 هزار واحد صنعتی با اعتباری معادل 
20 هزار میلیارد تومان، نوسازی و بهسازی 5000  
واحــد صنعتی با اعتباری معادل 10 هزار میلیارد 
تومان و حمایت از تولید و اشــتغال 10 هزار بنگاه 
اقتصــادی و تامین مالی 6000 واحد نیمه تمام با 

پیشرفت فیزیکی حداقل 60 درصد بود.
نوسازی و بهســازی صنایع یکی از برنامه های 
اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت در سال جاری 
تلقی و بر اجرای آن توسط مسئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت تاکید شــد. مسئله ای  که به گفته 
آنها نیاز جدی و مبرم صنعت کشور است چرا که 
با فرســوده شدن بسیاری از تجهیزات و واحدهای 
صنعتی امکان رقابت تولیــدات صادرات گرا برای 
واحدهای مربوطه وجود ندارد و صنعت کشــور در 

این زمینه با چالش جدی روبرو شده است.
شرایط به گونه ای است که محمد شریعتمداری، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت به صراحت در مراسم 
روز ملی صادرات از وضعیت واحدهای تولیدی انتقاد 
و تاکید کرد که 95 درصد واحدهای تولیدی کشور 

صادراتی نیستند.
وی با تاکید بر اینکه اگر به نوســازی صنعتی 
تحــت عنــوان موضوعی حاد نگاه نشــود صنایع 
ایران بــا بحران عمیقــی روبرو می شــوند، بیان 
کــرد که تصمیمــات فوری می تواند بســیاری از 
ایــن واحدها را در مســیر درســت قــرار دهد و 
در قدم بعدی به ســمت بازســازی و نوســازی و 
اصلاح تکنولوژی بروند، چرا که اکثر ماشــین آلات 
 مربــوط بــه دهه 70 بــوده و نیازمند بازســازی 

جدی هستند.
بنابرایــن تصور می شــد با توجه بــه این نیاز 
واحدهای صنعتی به نوسازی و بهسازی طرح مذکور 
مورد اســتقبال قرار گیر د و از همان ابتدای سال 
کلید بخورد، اما متاسفانه نه تنها این طرح با تاخیر 
فراوان در اجرا روبه رو شــد و در فصل پایانی سال 
کلید خورد بلکه به هیچ وجه تسهیلات درخوری از 
ســوی نظام بانکی به این طرح اختصاص نیافته و 
علاوه بر این با استقبالی از سوی واحدهای تولیدی 
و صنعتی به منظور نوسازی و بهسازی صنایع روبرو 

نشده است.
نکتــه قابل تامل این که محســن صالحی نیا، 
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نیز ضمن ابراز تاســف به دلیــل عدم موفقیت در 
پرداخت تسهیلات نوسازی و بهسازی صنایع اعلام 
کرد که قرار بر این بود که 10 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات جهت نوسازی و بهسازی صنایع پرداخت 
شود که از این رقم تنها 480 میلیارد تومان تاکنون 

محقق شده است.
بــه گفته وی، طرح مذکور طی دو تا ســه ماه 
گذشته در دستور کار قرار گرفته و از 5600 واحد 
متقاضی 1200 واحد به بانک ها معرفی، اما متاسفانه 

140 واحد موفق به دریافت تسهیلات شدند.
حال مسئله قابل تامل این است که به چه دلیل 
طرح نوسازی و بهسازی صنایع از نظر زمانی با تاخیر 
و در فصل پایانی سال کلید خورد؟ مسئله دیگر علت 
عدم استقبال واحدهای تولیدی و صنعتی حتی در 
مدت زمانی سپری شده از آغاز طرح مذکور جهت 

دریافت تسهیلات بانکی است.

براساس گزارش خبرگزاری حامی دولت

کمتر از یک بیستم تسهیلات نوسازی صنایع پرداخت شده است!

معاون وزیر نیرو:

رکورد کم آبی در 50 سال گذشته شکسته شد

گروه اقتصادی- 
وزیر امور اقتصادی و دارایی بدون اشاره به کمبود 
دلار در پسابرجام و رد قیمت 4800 تومانی آن، گفت :  

نرخ فعلی ارز واقعی نیست.
افزایــش نــرخ ارز طی شــش ماه اخیر بــا واکنش 
دولتمردانی چون مســعود کرباسیان، وزیر امور اقتصاد و 
دارایی مواجه شــده است. چنانچه در مهر ماه امسال وی 
در یکی از سخنرانی های خود گفته بود: این سخنان که 
این روزها مطرح می شود مبنی بر اینکه برنامه دولت این 
اســت که دلار را در بــالای 4000 تومان ثابت نگه دارد 

صحت ندارد. 
متولی وزارت اقتصاد در حالی دلار بالای 4000 تومان 
را ناپایدار می دانست که در دو ماه اخیر نه تنها نرخ این ارز 
از 4000 تومان پایین نیامد، بلکه با فتح قله های 4300، 
4500،4700 و 5000 تومانی، رسیدن به رقم اعلام شده 

توسط وزیر اقتصاد را به یک آرزو تبدیل کرد. 
البته کرباســیان در نیمه بهمن ماه با هشدار جدی 
نسبت به ســوداگران در این بازار گفت: قیمت ارز قطعا 

کاهش می یابد و آنها ضرر خواهند کرد.
بــا تمام این اوصاف، انگار دســت خالی وزیر اقتصاد 
درخصوص کنترل قیمت ارز )کــه البته طی هفته های 
اخیر به مدد اقدامات پلیسی بانک مرکزی با کاهش مواجه 

شــد( موجب فرار رو به جلوی وی با انکار قیمت 4800 
تومانی ارز شده است! 

روز گذشته مسعود کرباسیان در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس، در پاســخ به این ســؤال که قیمت دلار در بازار 
برخلاف آنچه گفته می شود، پایین نیامده و بانک مرکزی 
اجــازه فروش بالاتــر از ارز مداخله ای را نمی دهد، اظهار 
داشــت: این موضوع را باید از رئیــس کل بانک مرکزی 
بپرســید.وی در مورد این مسئله که اکنون نرخ دلار در 
بازار بیش از 4800 تومان است، گفت: نه؛ قیمت ها 4800 
تومانی که می گویید، نیست. وزیر اقتصاد در مورد اینکه 
صرافان می گویند اگر بانک  مرکزی ارز مداخله ای ندهد، 
ارز نمی فروشیم، بیان کرد:  سؤال من این است، واقعا ما که 
مشکل ارز نداریم، اگر نرخ بالا برود، غیرواقعی است،  چون 
دولت نرخ را تنظیم می کند. کرباســیان در پاسخ به این 
سؤال که یعنی نرخ ارز و دلار را دستوری تنظیم می کنید، 
ادامه داد: مگر نرخ دلار دســتوری بالا رفته که دستوری 

پایین بیاید. اصلًا نرخ فعلی واقعی نیست. 
گفتنی است، در حالی وی از غیر واقعی بودن قیمت 
دلار در بازار ســخن می گوید که قیمت غیر واقعی دلار، 
همان قیمتی است که بانک مرکزی می خواهد به زور اجرا 

شود و توجه ندارد که بازار یعنی عرضه و تقاضا. 
به عبارت دیگر به جای حل این مسئله که بخاطر عدم 

ورود ارز به کشور در پسابرجام، عرضه ارز با مشکل مواجه 
شده و ایرادات دیگری هم در این خصوص باعث تشدید 
بالا رفتن آن گردیده اســت، بانک مرکزی )یا بهتر است 
بگوییم دولت( تصمیم گرفته با بگیر و ببند چند دلال و 

صرافی به مشکلات موجود خاتمه دهد! 
درخصوص اظهارات کرباســیان نیــز که اعلام کرده 
مشکل ارز نداریم، باید گفت اگر واقعا مشکلی وجود نداشت 
و همه چیز تحت کنترل دولت بود؛ لازم نبود بازار چنین 

واکنشی از خود نشان بدهد. 
البته از وزیری که پیش از وزارت خود گفته بود: »اگر 
بگویید مسعود کرباسیان متخصص اقتصاد کلان نیست، 

درست گفته اید.« انتظار چندانی نیست. 
صف کشی های طولانی برای خرید ارز دولتی

خبرگزاری ایسنا درخصوص وضعیت بازار ارز نوشت: 
بازار ارز در ادامه روند روزهای اخیر با محدودیت در فروش 
مواجه است؛ شرایطی که باعث شده مقابل چند صرافی 
که فروشنده هستند، صف های طولانی شکل بگیرد البته 
این صرافی های انگشت شمار هم دلار را منوط به داشتن 
کارت ملی می فروشــند و بــه هر فرد نیز بیش از 1000 

دلار فروخته نمی شود.
در حال حاضر بیشــتر صرافی هــا از خرید و فروش 
ارز )دلار و یــورو( خودداری و اظهار می کنند که این دو 

نوع ارز را ندارند. بررســی ها از حوالی خیابان فردوســی 
نشــان می دهد که تنها چهار یا پنج صرافی، دلار و یورو 
می فروشــند و به دلیل ایــن محدودیت در عرضه، مردم 
مقابل ایــن صرافی ها تجمع کرده اند و صف های طولانی 

خرید تشکیل شده است.
به غیــر از مردمی هم که در مقابل این چند صرافی 
صف کشــیده اند، رهگذران هم که قصد خرید یا فروش 
ارز را ندارند، توجه شان به تابلو قیمت ها جلب می شود و 

نرخ ها را دنبال می کنند.
از میدان فردوسی به سمت پایین که حرکت می کنیم 
بعضا صف های طولانی را مشاهده می شود که مشخصا برای 

خرید دلار تشکیل شده است.
همچنین بر اساس گزارشی که خبرگزاری تسنیم داده، 
فعالان بازار ارز می گویند: سود این وضعیت فقط به جیب 
صرافی های منتخب توزیع کننده ارز دولتی می رود چراکه 

کاسبی سایر صرافی ها کساد است. 
یکی از فعالان بازار با تاکید بر اینکه کار و کاســبی 
صرافی های آزاد در شب عید کساد شده است، می گوید: 
بازار آزاد ارز نمی تواند برای همیشه در این وضعیت باقی 
بماند.صراف دیگری با بیان اینکه چند روز است که دلار 
قیمت مشــخصی ندارد و هر کسی یک نرخ می گوید، در 

این بابت به سیف تبریک گفت!

چشم بستن بر روی واقعیت بازار به سبک دولتمردان

وزیر اقتصاد: نرخ فعلی ارز واقعی نیست! 

گروه اقتصادی-
علی رغم تبلیغات و اصرار دولت در حمایت 
از قراردادهای جدید نفتی و وعده های شکوفایی 
صنعت نفت بعد از اجرای این قراردادها، معاون 
مهندســی و توسعه شــرکت ملی نفت ایران 
می گوید این قراردادها به تنهایی گره گشا نیست!

روز گذشته خبرگزاری مهر گزارش داد: غلامرضا 
منوچهری، در مراسم افتتاح دومین کنگره بین المللی 
اکتشاف و تولید و پنجمین کنگره بین المللی صنعت 
حفاری با بیــان اینکه ما به جذب ســرمایه خارجی 
نیازمندیم، تأکید کرد: در کنار این نیاز برنامه هایی نیز 

برای شرکت های داخلی مد نظر داریم.
طبق گفته معاون مهندسی و توسعه شرکت ملی 
نفت ایران، قراردادهای جدید نفتی موسوم به آی.پی.

ســی یکی از راهکارهای عمــده و اصلی برای حرکت 
رو به جلو اســت، اما این قراردادها به تنهایی گره گشا 
نبــوده و برای ایجاد یک تحول اساســی نیازمند یک 

حرکت دینامیک هستیم.
این مســئول نفتی در شرایطی به نقد قراردادهای 
جدید وزارت نفــت می پردازد که دولــت روحانی با 
محوریت وزارت نفت و شــخص بیژن زنگنه، از حدود 
چهار سال قبل، تبلیغات خود را بصورت گسترده روی 

 IPC حمایــت از قراردادهای جدید خود موســوم به
متمرکز کرد.

از همان ابتدای مطرح شــدن این قراردادها که به 
ادعــای دولتی ها قرار بود مشــکلات قراردادهای بیع 
متقابل را رفع نماید، کارشناســان و متخصصان حوزه 
انرژی بارها و بارها هشدار دادند که این قراردادها منافع 
ملی را تضعیف نموده و حتی نوعی بازگشت به دوره قبل 
از ملی شدن صنعت نفت است، اما وزارت نفت زنگنه 
زیر بار این هشدارها نرفت و با مانور رسانه ای گسترده، 
اولین قرارداد با مدل جدید را با کنسرسیومی به رهبری 
توتال فرانسه امضا کرد و آن را مقدمه قراردادهای نفتی 

پسابرجامی عنوان کرد.
با این وجود و در شرایطی که بر اساس وعده وزیر 
نفت قرار بود تا پایان امســال، ده قرارداد دیگر هم بر 
اساس مدل جدید رونمایی شود، حالا یک مقام نفتی 
صراحتــا اعلام می کند که قراردادهای IPC به تنهایی 

کارگشا نیست.
ایــن اظهارات بعد از حداقل شــانزده ویرایش در 
قراردادهای نفتی جدید و کار تیم های کارشناسی مورد 
اعتماد وزیر مطرح می شود، لذا معلوم نیست باید چه 
اتفاق دیگری بیافتد که مشکلات بالادستی صنعت نفت 
حل شود و مدیران دولت دیگر بهانه ای نداشته باشند.

آیا امتیازات نقدی که در قراردادهای تیم مدیریتی 
زنگنه به شرکت های چندملیتی تقدیم گردید کم بوده 
و بایــد کل صنعت نفت دو دســتی تقدیم خارجی ها 
شود که خیال دولت از بابت توسعه این صنعت راحت 
شود؟! و معلوم نیست اظهارات مبهمی همچون ضرورت 
تحول اساســی و حرکت دینامیک در قراردادها، بازی 
جدیــد وزارت نفت برای امتیازدهی به شــرکت های 

خارجی است؟
نکته ناراحت کننده این است که تکیه دولت روحانی 
به شرکت های غربی در حالی صورت می گیرد که توان 
داخلی ما در این حوزه قابل توجه است تا آنجا که معاون 
شرکت ملی نفت تصریح کرده »بخش پیمانکاری در 
ایران رشد مطلوبی را تجربه کرده است البته این بخش 
همچنان قابلیت بالاتری دارد. این در حالی اســت که 
اکنون به معیارهایمان افتخار می کنیم چرا در نتیجه 
این معیارها شــاهد اتکا به داخل و خودکفایی در این 

صنعت هستیم.«
مشکلات بانکی پابرجاست

گفتنی اســت معاون وزیر نفت هــم در افتتاحیه 
دومین کنگره بین المللی اکتشاف و تولید و پنجمین 
کنگره بین المللی صنعت حفاری ایران نکات قابل تأملی 

درباره وضعیت تحریمی کشور مطرح نموده است.

امیرحســین زمانی نیا با اذعان به ادامه دار شــدن 
تعلیق وضعیت ایران از سوی آمریکایی ها، گفته است: 
پیش بینی می کنم آمریکا در ماه می، بار دیگر تعلیق 
تحریم های ایران را تمدید کند که موجب می شود برجام 

به شکل بهتری اجرا شود)!(
معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت با بیان 
اینکه همچنان مشکلات بانکی پابرجاست، اظهار کرد: 
این مشکلات در دامنه برجام قرار نمی گیرد و مربوط 
به مشــکلات دیگری است که با حل آن صنعت نفت 

می تواند شکوفایی لازم را داشته باشد)!(
اظهارات عجیب معاون وزیر نفت درباره باقی ماندن 
تحریمهای مالی کشور ولی بی ارتباط بودن آن با برجام 
)!( در حالی است که وزیر نفت هم چندی پیش همین 

ادعا را مطرح نموده بود.
زنگنه در پاسخ به خبرنگار اقتصادی کیهان گفته 
بود »شک نکنید که در مسائل بانکی هنوز گیر داریم. 
از قول من بنویسید که ما در مسائل بانکی گیر داریم، 
البتــه این موضوع ربطی به برجــام ندارد و مربوط به 

بقیه مسائل است«!
البته مســئولان دولت توضیح نمی دهند که طبق 
برجام قرار بود تمامــی تحریمها اعم از بانکی و غیره 

لغو شود.

بعد از امتیازات فراوان در قراردادهای جدید نفتی

معاون شرکت ملی نفت: IPC به تنهایی در قراردادهای نفتی گره گشا نیست!

یک عضو فراکسیون کارگری با انتقاد از 
ویژه خواری برخی اطرافیان کرباسچی گفت: 
به خاطر منافع 4 زن اصلاح طلب، منافع 540 

کارگر یک کارخانه از بین رفت!
نادر قاضی پور، عضو کمیسیون صنایع مجلس 
در گفت وگــو بــا راه دانا؛ درخصــوص ماجرای 
رشــت الکتریک و واگذاری این شرکت به 4 زن 
اصلاح طلــب و معاوضه آن با 60 آپارتمان لوکس 
توسط دولت یازدهم اظهار داشت: کسانی هستند 
کــه در هر مقام و در هر جایگاهی قرار بگیرند به 
نظام مقدس جمهوری اسلامی خیانت می کنند که 
یکی از این افراد هم همین آقای کرباسچی است 
که چه زمانی که در شهرداری بود اختلاس بزرگی 
به نام خود ثبت کرد و چه در مقطعی دیگر،شرایط 
را برای کسب مال توســط همسر خود و برخی 

نزدیکانش فراهم کرد.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه خصوصی سازی 

قوانیــن مربوط به خود را دارد گفت: خریدار باید 
ضمن پرداخت حقوق کارگران، نسبت به افزایش 
سرمایه و تجهیز و توسعه کارخانه اقدام کند اما ما 
شاهد بودیم در دوره اصلاحات و یا در همین دولت 
فعلی تعدادی از کارخانجات را به برخی از اشخاص 
خاص فروختند و مشکلات عدیده کارگری مانند 
هپکو اراک و یا ماشین سازی اراک به وجود آوردند.

عضــو کمیســیون صنایع مجلــس در ادامه 
عنوان کرد: خصوصی ســازی با سلیقه شخصی و 
استفاده از رانت ها در نهایت منجر به تعطیلی این 
کارخانه ها و بنگاه های تولیدی شد که مشکلات 
شــغلی در نهایت کارگران را به خیابان ها کشاند 
 و در ادامه مشــکلات امنیتی زیادی برای کشور 

به وجود آمد.
عضو فراکسیون کارگری مجلس با بیان اینکه 
درکارخانه رشــت الکتریک به خاطر منافع 4 زن 
اصلاح طلب، منافع 540 کارگر و نان شب آنها از 

بین رفت عنوان کــرد: حداقل انتظار مجلس از 
آقای جهانگیری که خود را سردمدار پیاده سازی 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی در کشور می داند 
این اســت که در گام نخســت جلــوی معاوضه 
 این کارخانه بــا دریافــت آپارتمان های لوکس

 را بگیرد.
قاضی پــور در ادامه گفت: از آقای جهانگیری 
می خواهیم درباره این پرونده با شــفافیت برای 
همه مردم و نمایندگان مجلس توضیح بدهد که 
کدام فرد در دولت پیگیر معاوضه این ملک با 60 
آپارتمان لوکس بــوده و این 4 زن باید در قبال 
ورشکســتگی این کارخانه و خرید آن به قیمت 

بسیار ارزان توضیحاتی را ارائه بدهند.
وی با  اشاره به سیاسی بازی در امور مربوط به 
خصوصی سازی عنوان کرد: قوه قضائیه نیز باید به 
این موضوع رسیدگی کند و همچنین دولت بیان 
کند که اگر قرار به پس گرفتن این کارخانه بوده 

چرا با گذشــت این همه سال به فکر پس گرفتن 
آن افتاده است.

 گفتنی است مهرماه سال 82 و در دورانی که 
اسحاق جهانگیری سکاندار وزارت صنایع و معدن 
بود، در سکوت خبری 72 درصد شرکت الکتریک 
ایران رشــت که تا آن زمان متعلق به ســازمان 
بازنشستگی کشــوری بود، طی قراردادی که در 
راستای خصوصی سازی اعلام شده بود، به صورت 
اقساطی و براساس برخی شنیده ها با تخفیف ویژه 
در اختیار همسران و نزدیکان برخی شخصیت های 

سیاسی قرار گرفت.
براین اســاس، مالکان جدید شــرکت رشت 
الکتریک کســانی نبودند جز خانم ها خیرالنساء 
عسگریان همسر غلامحسین کرباسچی، فاطمه 
صدیقیان همســر عبدالله نوری، گیتا شــاه نواز 
همسر غلامرضا قبه و سوده جبلی دختر باجناق 

کرباسچی.

عضو فراکسیون کارگری مجلس:

 زندگی۵۴۰ کارگر یک کارخانه
فدای منافع ۴ زن اصلاح طلب

حسن روحانی در بحبوحه دوازدهمین دوره ریاست جمهوری، 
وعده جهانی شــدن صنعت خودروی ایران را بر زبان جاری کرد؛ 

وعده ای که بیشتر به یک خیال خام شبیه بود.
به گزارش مشرق، 12 اردیبهشت 1396 همزمان با تبلیغات انتخابات 
ریاست جمهوری، حســن روحانی به ایران خودرو رفت و در مراسمی که 

»آغاز تولید انبوه پژو 2008« نامگذاری شده بود، سخنرانی کرد.
روحانــی در آن روز گفت: »این اولین بار اســت که در صنعت خودرو 
وارد رقابت جهانی می شــویم به طوری کــه 30 درصد خودروهایی که در 
اینجا به تولید نهایی می رســد به دیگر کشورهای جهان، صادر خواهد شد 
و خودرویی که امروز در اختیار مردم ایران قرار می گیرد، 1/5 ماه پیش در 

فرانسه وارد بازار شده است.«
در بهمن 1394 که در جریان ســفر روحانی به فرانسه، قرارداد مونتاژ 
محصولات پژو در ایران امضا شــد، مسئولان دولتی در واکنش به انتقادات 
مردم و کارشناســان درباره علت تنزل صنعت خودروسازی ایران به مونتاژ 
محصولات فرانسوی، اینطور پاسخ می دادند که در قراردادهای جدید تعهدات 
محکمی از فرانســوی ها گرفته شده تا اولاً محصولات خود را با حداقل 40 
درصد استفاده از قطعات ایرانی، تولید کنند و ضمناً 30 درصد محصولات 
مونتاژی در ایران را به کشــورهای منطقه صادر کنند. سخنان روحانی در 
12 اردیبهشــت امسال در مراسم آغاز خط تولید پژو 2008 نیز بر مبنای 

همان وعده ها بود.
آمار اشتباه

ســخنانی که روحانی دربــاره پژو 2008 مطرح کــرد، دقیق نبود. او 
گفــت: خودرویی که اکنون در اختیار مــردم ایران قرار می گیرد، 1/5 ماه 
پیش در فرانســه وارد بازار شده است. این در حالی است که پژو 2008 از 
سال 2013 وارد بازار شده بود و مشخص نشد چه کسی اطلاعات غلط به 

روحانی داده بود.
صادرات 30 درصد پژو 2008 تولیدی ایران به خارج که روحانی روی 
آن مانور کرد نیز از ابتدا مشخص بود که یک ترفند تبلیغاتی است و هیچ گاه 
محقق نخواهد شد زیرا قیمت مدل های فرانسوی همین محصول به مراتب 
کمتر از قیمت آن در داخل ایران اســت و مشخص است هیچ کشوری در 
جهان پیدا نمی شود پژو 2008 مونتاژ ایران را با قیمت بالاتر به پژو 2008 

تولیدی فرانسه و با قیمت کمتر، ترجیح دهد.
شعار تبلیغی دیگری که درباره پژو 2008 مطرح بود، داخلی سازی 40 
درصدی آن بود که به گفته قطعه سازان داخلی اکنون فقط رنگ بدنه این 
خودرو در داخل انجام می شــود.نکته دیگری که درباره پژو 2008 مطرح 
است، این است که 12 اردیبهشت مسئولان دولتی اعلام کردند عرضه پژو 
2008 با قیمت 80 تا 95 میلیون تومان و به زودی شروع خواهد شد. اما 
اکنون که در روزهای پایانی سال 96 نزدیک می شویم آن وعده ها به اینجا 
رسیده که قیمت این محصول مونتاژی به بالای 100 میلیون رسیده و به 

اکثر افرادی که آن را پیش خرید کرده اند، هنوز تحویل داده نشده است.
محســن صالحی نیا معاون وزیر صنعت نیــز همین هفته درخصوص 
وضعیت تولید پژو 2008 نیز با  اشاره به تولید 2200 دستگاه از این خودرو 
گفت: تولید این خودرو از برنامه عقب اســت ولی قرار است سال آینده به 
تولید روزانه 120 دستگاه و در نهایت 160 دستگاه برسیم. به گفته صالحی 

نیا میزان داخلی سازی پژو 2008 در حال حاضر 22 درصد است.

گمرک، جزئیات مربوط به حقوق ورودی خودروها ازجمله هیبریدی 
را که براساس مقررات به روز شده واردات این کالاست منتشر کرد.

بــه گزارش خبرگزاری فارس، واردات خودروهای ســواری کمتر از 1500 
سی ســی مشــمول 55 درصد حقوق و عوارض گمرکی است. خودروهای بین 
1500 تا 2000 سی سی مشمول 75 درصد و 2000 تا 2500 سی سی مشمول 
95 درصد حقوق و عوارض گمرکی اســت. همچنین حقوق و عوارض گمرکی 
خودروهای هیبریدی تا 1500 سی ســی معادل 25 درصد، از 1500 تا 2000 
سی سی برابر با 45 درصد، 2000 تا 2500 سی سی معادل 65 درصد و بیشتر 

از 2500 سی سی برابر با 100 درصد است.
به این مبالغ 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده، یک درصد عوارض هلال احمر، 
پنج درصد از ارزش فوب به عنوان عوارض خاص واردات خودرو و هشت درهزار، 

هزینه استاندارد اضافه می شود.
همچنین 10 درصد ارزش گمرکی خودرو طبق سند جهت شماره گذاری و 
سه درصد ارزش گمرکی در هنگام شماره گذاری و بین 300 تا 700 هزار تومان 

عوارض شهرداری به مبالغ فوق افزوده می شود.
در مقررات واردات خودرو، واردات خودروهای سواری بالای 2500 سی سی 

و با قیمت بیش از 40 هزار دلار ممنوع است.
براســاس ماده 78 قانون امور گمرکی امکان ورود موقت خودروهای بالای 
2500 سی سی صرفا برای مسافران غیرمقیم ایران و ایرانیان مقیم خارج از کشور 

برای استفاده شخصی افراد مذکور وجود دارد.
واردات تمام خودروها در گام اول نیاز به مجوز ثبت سفارش وزارت صنعت، 
معدن و تجارت دارد. قبل از اخذ مجوز واردات، اخذ مجوزهای چهارگانه نمایندگی 
از اصناف، مجوز استاندارد، بهینه سازی سوخت و محیط زیست الزامی است که 
برعهده نمایندگی مربوطه می باشد. ضمن اینکه عمر خودروهای وارداتی از زمان 

ساخت آن نباید بیش از یک سال گذشته باشد.
خودروهای وارداتی باید استانداردهای لازم را جهت ورود داشته باشند ازجمله 
انطباق شماره شاسی، نوع و تیپ موتور. واردات خودرو توسط اشخاص حقیقی 

و حقوقی هم مجاز است.
دو گروه از پرداخت ســود بازرگانی واردات خودرو معاف هســتند که این 
معافیت ها شــامل معافیت از پرداخت سود بازرگانی معادل 300 میلیون ریال 
برای مجوزهای جانبازان و همچنین معافیت از سود بازرگانی معادل 300 میلیون 

ریال برای مجوزهای معلولین بهزیستی می شود.
همچنین شــرایط واردات دربرابر اسقاط خودرو ها براساس مقررات به شرح 

زیر است: 
مصــرف کمتر از 5 لیتــر در 100 کیلومتر چرخه ترکیبی نیاز به اســقاط 

خودروی فرسوده ندارد.
با مصرف 5 لیتر و بین 5 تا 6 لیتر در 100 کیلومتر 2 دستگاه خودروی فرسوده
با مصرف 6 لیتر و بین 6 تا 7 لیتر در 100 کیلومتر 4 دستگاه خودروی فرسوده
با مصرف 7 لیتر و بین 7 تا 8 لیتر در 100 کیلومتر 6 دستگاه خودروی فرسوده

با مصرف 8 لیتر و بیشتر در 100 کیلومتر 8 دستگاه خودروی فرسوده
توضیح: هزینه ای برای اســقاط خودرو تعیین نشده و خرید و اسقاط و ارائه 
گواهی اسقاط جهت شماره گذاری برعهده واردکننده است. همچنین خودروهای 
وارداتی به مناطق آزاد مشــمول شرایط شماره گذاری )اسقاط خودرو( هستند. 
ضمن اینکه منظور از سواری شامل سواری معمولی، سواری استیشن و سواری 
کار مطابق ماده 1 آئین نامه راهنمایی و رانندگی و اصلاحات بعدی آن )ظرفیت 

با راننده تا 15 نفر( می باشد.

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/574/000سکه تمام طرح جدید
1/526/000سکه تمام طرح قدیم

777/000نیم سکه
496/000ربع سکه

336/000گرمی
148/900هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/468دلار
5/490یورو
6/813پوند

1/309لیر ترکیه
1/339درهم امارات

* مرکز حراست وزارت صنعت، معدن و تجارت از مردم خواست تا تخلفات 
بخش هــای گوناگون این وزارت خانه را گزارش کنند و پاداش بگیرند.این 
مرکز طی اطلاعیه ای اعلام کرد: با هدف مبارزه با فساد اداری در هریک از 
بخش های مختلف مرتبط با وزارت صنعت، معدن و تجارت و برای دریافت 
گزارش تخلفات از جانب مردم شــریف ایران و پرســنل محترم اداری در 
بخش های مختلف و ارســال آن به مرکز حراســت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در خدمت هســتیم.در ادامه این بیانیه آمده اســت که: »مرکز 
حراست بنا دارد تا به ارائه دهندگان گزارش مناسب و صحیح از تخلفات، 
پاداشــی شایســته اعطا کند.« این مرکز با اعلام راه های ارتباطی زیر از 
مردم خواسته است تا مشاهدات خود را اعلام کنند.ستاد خبری با شماره: 
88809944-021ایمیــل به آدرس: herasat.samt@chmail.ir- پیامک به 

شماره: 09128191447
* از دیروز)شنبه 12 اسفند 96( ثبت سفارش کالا های لوازم خانگی 
منوط به اخذ شناسه کالا و ثبت نمایندگی کالا توسط مرکز اصناف 
در سامانه جامع تجارت، یکپارچه مجوزها شد. براساس این گزارش 
واردکنندگان لوازم خانگی قبل از شروع فرآیند ثبت سفارش باید 
در ابتدا با مراجعه به سامانه شناسه کالا، شناسه دریافت کنند و 
پس از آن به مرکز اصناف و بازرگانان ایران جهت اخذ نمایندگی 

مراجعه کند.
* مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره ایران با  اشاره به آغاز بهره برداری رسمی 
از تاسیسات فرآورش گاز میدان هنگام، اعلام کرد: صرفه اقتصادی راه اندازی 
این تاسیســات جدید معادل 300 میلیون دلار در سال برآورد می شود.

به گزارش روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران، حمید بورد درباره 
مهم ترین مزیت های بهره برداری از تاسیسات فرآورش گاز میدان هنگام، 
گفت: این تاسیســات از ظرفیت فرآورش و جمع آوری روزانه 80 میلیون 
فوت مکعب گازهای همراه نفت میدان مشترک هنگام را برخوردار است.
وی با اعلام اینکه ارزش حرارتی گازهای جمع آوری شــده در این پروژه 
معادل 14 هزار بشکه نفت خام در روز است، تصریح کرد: با احتساب نفت 
خام بشکه ای 50 دلار با اجرای این پروژه روزانه بیش از 700 میلیون دلار 

صرفه اقتصادی نصیب کشور خواهد شد.
* رئیس انجمن جوجه یک روزه گفت: با توجه به اینکه جوجه ریزی 
واحدهای تولیدکننده مرغ گوشتی برای شب عید به اتمام رسیده، 
قیمت جوجه یکروزه که در اوج قیمت به 2۷00 تومان رسیده بود، 
اکنون به 1400 تومان رسیده است.سعید اصغری فرد در گفت وگو 
با فارس، در مورد آخرین وضعیت بازار جوجه یکروزه که در سال 
96 افت و خیزهای زیادی را تجربه کرده، خاطرنشان کرد: متأسفانه 
در شــش ماهه دوم امسال، موج آنفلوانزای حاد پرندگان اگرچه 
گفته شد که بیشتر روی واحدهای مرغ تخم گذار تأثیرگذاشت، 
اما یک میلیون و 300 هزار قطعه مرغ مادر و جوجه یکروزه نیز بر 

اثر آنفلوانزای پرندگان از بین رفت. 
* بانک سینا جایزه امنیت دسترسی آسان در خدمات بانکداری الکترونیک 
را دریافت کرد.به گزارش روابط عمومی بانک ســینا در هشتمین اجلاس 
مدیران و روسای شرکت های بزرگ تولیدی و خدماتی نمونه سراسر کشور 
)آیتک( که با حضــور معاونین وزیر صنعت، معدن و تجارت، نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی و مدیران و روسای صنایع برتر همراه بود، بانک 
سینا موفق به دریافت دو نشان امنیت دسترسی آسان در خدمات بانکداری 
الکترونیک و همچنین نشان طلایی برترین روابط عمومی خلاق، توانمند 

و توسعه محور در حوزه بانکداری شد.

سرنوشت یک شعار انتخاباتی

وعده جهانی شدن صنعت خودرو ایران 
با پژو فرانسه خیال خام بود

شرایط جدید واردات خودرو
اعلام شد

جمعی از فعالان اقتصادی و بخش خصوصی کشــور به 
ممنوعیت ثبت سفارش کالاها به دلار توسط بانک مرکزی 

واکنش نشان دادند. 
محمد لاهوتی، رئیس  کنفدراســیون صادرات ایران با  اشاره به 
حذف دلار از سیســتم ثبت سفارش اظهار کرد: به هر حال تقاضا 
کاهش نمی یابد، اما تقاضا از ســمت دلار به ســمت یورو حرکت 
می کند و قطعا بانک مرکزی برای این موضوع فکر کرده اســت و 
براساس کار کارشناسی در رابطه با این موضوع تصمیم گرفته است 

که بتواند تقاضا را پاسخ دهد.
وی افزود: بنابراین اگر بانک مرکزی پاسخگوی تقاضا باشد قطعا 

افزایش تقاضا برای یورو را هم می تواند مدیریت کند. 
به گزارش خبرگزاری فارس، رئیس  کنفدراسیون صادرات ادامه 
داد: بهتر بود بانک مرکزی ارقام زیر 100 هزار دلار ثبت سفارش 
برای واردات را از ممنوعیت ثبت سفارش با دلار مستثنی می کرد. 
در همین راستا، آرمان خالقی، کارشناس بخش صنعت با  اشاره 
به تصمیم جدید دولت مبنی بر حذف دلار از ثبت سفارش واردات 
کالا، بیان کرد: به نظر می رســد این تصمیم با توجه به نوسانات 
دلاری در کشــور و به دلیل اینکه مراوده دلاری با آمریکا نداریم 
و سایر کشورها نیز ارزهای خود را دارا هستند، اتخاذ شده است.

وی ادامــه داد: طبق تحریم های آمریکا، بانک هایی که با ایران 
مراوده دلاری داشــته باشند مشمول جریمه می شوند، در نتیجه 
تنها مراوده دلاری از طریق صرافی ها صورت می گیرد که شفافیت 
زیادی در این زمینه وجود ندارد. اما از طرفی افرادی که صادرات 
انجام می دهند و در کشــورهای دیگر از ذخیره دلاری برخوردار 
هســتند، برای خرید مواد اولیه و تجهیزات و یا انتقال دانش فنی 

از این ارز استفاده می کنند. 
این کارشناس بخش صنعت توضیح داد: با حذف دلار از ثبت 
سفارش واردات، این افراد نمی توانند از درآمد دلاری خود استفاده 
کننــد و باید آن را به ارزهای دیگر تبدیل کنند که این مســئله 
هزینــه مالی را بــه فعالان اقتصادی تحمیــل می کند و در عین 
 حــال، هزینه نقل و انتقال پول نیز به هزینه های فعالان اقتصادی
 اضافه می شــود. همچنیــن صادرکنندگان بایــد دلار خود را با 
 قیمت پایین تر از نرخ اصلی بفروشند تا ارزهای دیگر را جایگزین

 آن کنند. 
همچنین فرهاد احتشام زاد، رئیس  فدراسیون واردات ایران در 
گفت وگو با خبرگزاری ایسنا، در این خصوص گفت: این کار موجب 

تشدید بی ثباتی فضای تجارت خارجی خواهد شد.
وی افــزود: یکی از مهم ترین مطالبات فعالان بخش خصوصی 
از دولــت، ثبــات و پایداری دســتورالعمل ها و پرهیــز از صدور 
بخشنامه های ناگهانی است ولی اقتصاد هنوز بر مدار ابلاغیه های 

غافلگیرکننده سیر می کند.
به گفتــه رئیس  فدراســیون واردات، اگرچه بــه علت تداوم 
تحریم های آمریکا و مشکلات دسترسی شبکه بانکی کشور به دلار 
آمریکا، اتخاذ این تصمیم توسط دولت شاید در راستای مدیریت 
تقاضای دلار آمریکا و ایجاد شفافیت مبادلات از طریق شبکه بانکی 
اجتناب ناپذیر بوده باشــد، اما موضوع این است که روند اجرایی 

چنین تصمیمی، صحیح نبوده است. 
احتشــام زاد با تاکید بر این نکته که افسوس از تجربیات قبلی 
درس نگرفته ایم، بیان کرد: تجربیات قبلی مبنی بر محدودیت ثبت 
ســفارش از کشور امارات متحده عربی و نیز تجربه محدودسازی 
دلار آمریکا در سال های قبل، نشان می دهد این بخشنامه، علاوه بر 
اینکه جو روانی مضاعفــی حداقل در کوتاه مدت بر بازار تحمیل 
می کند، هزینه تمام شــده واردات را نیز افزایش می دهد و سبب 
می شود علاوه بر نوسان قیمت ارز، موضوع دیگری با عنوان ضریب 
تبدیل ارزهای مختلف به دلار نیز پر رنگ شــده و به دغدغه های 

تجار اضافه شود.

واکنش فعالان اقتصادی
 به ممنوعیت ثبت سفارش با دلار


